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бастап шығады

Аялаймын сені, Қызылорда!
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Аппарат мәжілісіндегі екінші мәселе, яғни орындаушылық тәртіп туралы қала 
әкімі аппаратының басшысы Берлібек Ахмет тарқатып айтып берді. 

Айтыс – өнер, айтыс бәйге аламан,
Түйдек-түйдек сөз төгетін санадан.
Сәйгүліктей суырылар сол бір сәт,
Қаусырма жақ, найза тілді, дана адам.
Иә, айтыс аламанында аузымен құс 

тістеген жыр жүйріктері Сыр төрінде бас 
қосты 

Н.Бекежанов атындағы қазақ 
музыкалық академиялық драма театрында 
әлемге әйгілі жазушы, қазақ әдебиетінің 
классигі, Абайтану ғылымының негізін 
салушы  Мұхтар Әуезовтің 125 жылдық 
мерейтойына орай «Сөздің кені, ойдың 
кемелі» атты республикалық ақындар 
айтысы өтті. 

Жыл бойы атқарылған жұмысты саралап, алдағы жоспарларды нақтылау 
мақсатында облыстық қоғамдық даму басқармасы жылды қорытындылау 
шарасын өткізді. «Достық» үйінде өткен «Сыр қоғамы – руханият бесігі» 
атты қорытынды шараға облыс әкімінің орынбасары Нұрымбет Сақтағанов 
қатысты. 

Салтанатты шара «Жастар» театры артистерінің қойылымымен басталды.

аймақ әлеуетін 
арттыру жолында

бақыт Қайшыбеков, Қызылорда облысы бойынша 
экономикалық тергеп-тексеру департаментінің 
басшысы, экономикалық тергеу қызметінің полковнигі:

«Біз өте құпия немесе ашықтыққа 
қарсы орган емеспіз»

Бәрінен БірліК маҢыЗды 

Ел Президенті Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаевтың 
Сыр еліне қолдауы негізінде 8 айда заманауи әлеуметтік 
нысандар салынып, жаңа жобалар жүзеге асқан. Аймақта 
экономиканың барлық көрсеткішінде оң динамикаға қол 
жеткізген. 

– Қазіргі кезде өңірдің дамуы қарқынды сипат алып, 
барлық көрсеткіште оң динамика қа лыптасты. Өңдеу 
өнеркәсібінде өнім өндірісі қазір 8,5 пайызға ұлғайды. 
Ауыл шаруашылығы өнімдерінің экспорты өткен жылмен 
салыстырғанда 71 пайызға өсті. Оның 95 пайызын өңделген 
өнім құрайды. Соңғы жылдарда импорттаушы елдердің 
саны 17-ден 21-ге дейін көбейді. Жұмыс жасап тұр ған 
шағын және орта бизнес субъектілерінің саны 29,5 пайыз-
ға артты. Оларда жұмыспен қамтылған азаматтар саны 6,4 
пайызға өсіп отыр. Кәсіпкерлікті жан-жақты қолдаудамыз. 
Биыл кәсіпкерлік саланы қолдауға әртүрлі көздерден 
20 млрд теңгеге жуық қаржы қарастырылды. Оның 
шеңберінде 1300-ден аса жоба несиелендірілді. 3400-ден 
аса жобаға қайтарымсыз грант берілді. Гранттардың 40 
пайызын жас кәсіпкерлердің жобаларын қолдауға арнап 
жатырмыз.

Халықтың әл-ауқатын көтеру – біздің стратегиялық 
негізгі мақсатымыз. Жұмыспен қамту бағытында 
Президенттің 10 мың тұрғынға 100 жұмыс орнын құру 
бойынша тапсырмасы 2 есеге орындалды. Дәлірек айтсақ, 
205 пайызға орындалып отыр. Бүгінде 28 мыңнан астам 
жұмыс орны жаңадан құрылды. Оның ішінде 14 мыңнан 
астамы  – тұрақты жұмыс орны, – деді облыс әкімі.

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев «Хабар 
24» телеарнасындағы 

«Бетпе-бет» бағдарламасына сұхбат 
берді. Аймақ басшысы «Хабар» агентігі» 

АҚ басқарма төрағасы Берік Уәлидің 
сұрақтарына жауап беріп, Сыр елінде 

атқарылып жатқан жұмыстарды баяндады. 
Сұхбаттың алғашқы сұрағы 8 ай ішінде 

аймақты дамытуға нақты қандай қадамдар 
жасалғаны жөнінде болды. 

НЕМЕСЕ ЖЫЛДЫ ҚАЛАЙ 
ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫҚ?

СЫР ТӨРІНДЕГІ ДҮБІРЛІ АЙТЫС
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АҚСУАТҚА ГАЗ БЕРІЛЕДІ
Қала әкімі Асылбек Шәменовтің 

төрағалығымен аппарат мәжілісі өтті. Оған 
орынбасарлары мен бөлім басшылары, 

ауылдық округ әкімдері, БАҚ өкілдері қатысты.

Күн тәртібіндегі алғашқы мәселе бойынша Ақсуат ауылдық 
округінің әкімі Мәмбетәлі Ақмырзаев баяндама жасап 
атқарылған жұмыс барысына тоқтады. 

Содан кейін аймақ тұрғындарымен кездесті. 
Кездесуді облыс әкімінің орынбасары Нұрымбет 
Сақтағанов ашып, аймағымызда білім саласында 
ауқымды жұмыс жасалып жатқанын айтып өтті.  

Вице-министр Ғани Бектайұлы соңғы 
уақытта оқу-ағарту саласында атқарылып 
жатқан жұмыстардың негізгі бағыттары және 
соңғы өзгерістер туралы баяндады. Ол Алаштың 
анасы атанған Сыр елінің тұрғындарымен 
кездескеніне қуанышты екенін айтып, негізгі 
мақсаты аймақ халқының ұсыныс-тілегін 
тыңдау екенін жеткізді.

 – Білім саласы бір орнында тұрмайды, үнемі 
жаңаруды, жаңғыртуды қажет етеді. Елімізде 6 
млн астам бала тәрбиесіне, білім алуына үлкен 
жауапкершілікпен қарап, жұмыстар жасалуда.  
«Педагог мәртебесі» заңы қабылданғаннан 
кейін көптеген мәселе шешімін тапты. Атап 

айтсақ, 3 жыл ішінде мұғалімдер жалақысы үш 
есеге өсті. 2020 жылдан бастап мектепке дейінгі 
ұйымдардың педагогтеріне біліктілік санаттары 
үшін 30 пайыздан 50 пайызға дейінгі қосымша 
ақы  төленуде. 2023 жылдың қаңтарынан бастап 
тағы да мұғалімдердің айлығына 25 пайыздық 
үстеме қосылатын болады. Сондай-ақ колледж 
басшылары мен олардың орынбасарларының 
басқарушылық шеберлігі үшін де лауазымды 
жалақысына 100 пайыз көтермелеу де қолға 
алынған. Мемлекет басшысының сайлауалды 
бағдарламасына сәйкес, педагогтар мен 
тәрбиешілердің жұмыс жүктемесін азайту 
үшін нақты шаралар қабылдануда. Одан бөлек 
тәрбиешілердің айлығын көтеру де қазіргі таңда 
қарастырылып жатыр, – деді Ғани Бектайұлы.

мақСат – Білім СаПаСын арттыру

Сыр өңіріне Оқу-ағарту вице-министрі Ғани Бейсембаев жұмыс сапарымен келді. Вице-
министр «Достық» үйінде азаматтарды жеке сұрақтары бойынша қабылдап, ұсыныс-пікірлері 
мен арыз-шағымдарын тыңдады.

Әлихан Смайылов жалпы қуаты 197 
мың тоннадан асатын «Orda Glass Ltd» 
шыны өндіру зауытының жұмысымен 
танысты. Кәсіпорын биылғы қазан 
айында «Қазақстандықтардың әл-ауқа-
тын арттыруға бағытталған орнықты 
экономикалық өсу» ұлттық жобасы ая-
сында іске қосылды. Мемлекеттік қолдау 
шаралары ретінде оған қажетті инженер-
лік инфрақұрылым (электр энергиясы, 
су, кәріз, газ, байланыс желісі), авто 
және темір жолдар жүргізілді. Қазіргі 
уақытта зауытта 370 адам жұмыс істейді. 
Өнім республиканың басқа өңірлеріне 
жіберіледі, экспортқа шығару жоспарда 
бар.

Премьер-Министр шыны зауытының 
іске қосылуы Қызылорда облысында ғана 
емес, бүкіл Қазақстан бойынша құрылыс 
индустриясының дамуына серпін беретінін 
атап өтті.

– Мұндай өндірістер құрылыс шы-
ғындарын және импортқа тәуелділікті 
айтарлықтай төмендетуге мүмкіндік 
береді. Биыл өнеркәсіпте 160 жаңа жоба 
іске қосылды. Үкімет өз тарапынан 
осындай кәсіпорындарға барлық қажетті 
көмек көрсетуді жалғастыруға дайын, – 
деді Әлихан Смайылов. 

сапар

дамуҒа дем Беретін міндеттер БелГіленді
Кеше Үкімет басшысы Әлихан Смайылов өңірдің әлеуметтік-экономикалық даму барысымен 

танысып, өзекті проблемалық мәселелерді шешу және негізгі инфрақұрылымдық, өнеркәсіптік және 
әлеуметтік нысандарды аралау үшін жұмыс сапарымен Сыр өңіріне келді.
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Үкімет басшысы сапар бары-
сында қуаты жылына 33 мың тон-
надан асатын «Мағжан және К» 
ЖШС күріш өңдеу зауытында 
болды. Кәсіпорын заманауи жоғары 
технологиялық құрал-жабдықтармен 
жабдықталған және бірыңғай 
автоматтандырылған жүйе арқылы 
басқарылады. 

Сонымен қатар Үкімет басшысы 
ішкі нарыққа және ішінара экспортқа 
жіберілетін йодталған техникалық 
және ас тұзын өндіретін «Ассоль» 
зауытында болды. 2021 жылы ком-
пания өнімдер мен қызметтердің 
сапасы бойынша Республика 
Президентінің «Алтын Сапа» сый лы-
ғының жеңімпазы болып танылған.

Әлихан Смайылов Қызылорда 
облысының республика бойынша 
күріштің негізгі өндірушісі екенін 
(90%) және тұз өндіру бойынша да 

жетекші орында (97%) тұрғанын 
атап өтті. Биыл өңірдің АӨК 
саласына құйылған инвестициялары 
8,5%-ға өсті, 250 жаңа жоба іске 
асырылып жатыр. Осы орайда, 
Үкімет басшының айтуынша, еліміз 
өзін азық-түлік тауарларымен толық 
қамтамасыз етуі керек. Осыған 
ұмтылуымыз керек.

Үкімет басшысы өңірдің ауыл 
шаруашылығы құрылымдарының 
басшыларымен кездесті. Аграрий-
лер саланың бірқатар мәселесін, 
соның ішінде суармалы сумен 
қам тамасыз ету және күріш өсіру-
шілердің заманауи ауыл шаруа-
шылығы техникасына қолжетім-
ділігін кеңейту мәселелерін атап 
өтті. Әлихан Смайылов ауыл 
шаруашылығы тауарын өндіру-
ші лерді мұқият тыңдап, АӨК-тің 
проб лемалық мәселелерін шешу үкі-
меттің назарында екенін атап өтті.

– Мемлекет ауыл шаруашылығы 
саласына үлкен қаржылық қолдау 
көрсетеді. Дегенмен өндірушілер де 
өз тарапынан халыққа сапалы және 
қолжетімді азық-түлік тауарларын 
ұсынуы қажет, – деді Премьер-
Министр.

Қызылорда облысына жұмыс 
сапары аясында Әлихан Смайылов 
өңірдің негізгі инфрақұрылымдық 
нысандарының жұмысын тексерді. 
Атап айтқанда, Әлихан Смайылов 
Қызылордада 67 МВт электр қуаты 
мен 341 Гкал/сағ жылу энергиясын 
өндіретін ЖЭО-да болды. Сондай-
ақ ол оңтүстік өңірлерді үздіксіз 
қуат көздерімен қамтамасыз ету-
ге мүмкіндік беретін жалпы 
қуаттылығы 240 МВт және 277 
Гкал/сағ болатын жаңа жылу электр 
орталығының құрылыс жобасымен 
танысты. Шетелдік инвестициялар 
есебінен іске асырылып жатқан 
жобаны 2025 жылы пайдалануға 
беру жоспарлануда. 

Премьер-Министр жұмыс істеп 
тұрған жылу электр орталығы 
өткен ғасырдың 60-шы жылдары 
салынғандықтан, тозығы жеткенін 
атап өтті. Сонымен қатар Мемлекет 
басшысының тапсырмасы бойынша 
2025 жылға дейін оңтүстік өңір-
лерде бу-газ қондырғыларын салу 
бойынша бірқатар жоба іске асы-
рылады.

– Ел экономикасы дамуымен 
қатар өнеркәсіптік және әлеуметтік 
нысандар да көптеп іске қосылуда, 
сондықтан қосымша энергия көз-
дерін жедел іске қосу қажет. Осы 
міндеттер аясында Қызылорда 
облысында жаңа жылу электр ор-
талығы салынады. Бұл жобаны да 
уақытылы аяқтау керек, – деп атап 
өтті Әлихан Смайылов. 

Үкімет басшысының айтуынша, 
Қызылорда облысындағы тозығы 
жеткен электр желілерінің мәселесін 
де шұғыл түрде шешу керек, өйткені 
олардың техникалық жай-күйі 
өңір тұрғындары мен өнеркәсіптік 
объектілерін электр қуатымен қам-
тамасыз ету сапасына тікелей әсер 
етеді.

Сондай-ақ Үкімет басшысы 

Сырдария өзенінің арнасында ор-
наласқан Қызылорда су торабының 
жұмысымен танысты. Оның негізгі 
қызметі өзендегі су ағынын реттеу 
және Қызылорда қаласы, Сырдария, 
Жалағаш және Қармақшы ауданда-
рының аумағында орналасқан 110 
мың гектар суармалы жерді, 250 
мың гектар шабындық жер мен 
жайылымдарды сумен жабдықтау 
болып табылады. 2020 жылы 
ел үкіметінің қаулысына сәйкес 
гидро торапты кешенді қайта құру 
басталды, оны келесі жылы аяқтау 
жоспарлануда.

Премьер-Министр қазіргі уақыт-
та Су саласын дамытудың 2023-
2025 жылдарға арналған кешенді 
жоспарын әзірлеу аяқталуға жақын 
қалғанын, оны іске асыру инвес-
тициялар тартуға және бірінші 
кезектегі проблемалық мәселелерді 

шешуге мүмкіндік беретінін атап 
өтті. Сондай-ақ Әлихан Смайылов 
шекаралас елдермен жүргізілген 
келіссөздерден кейін биыл өңірде 
су тапшылығын төмендетуге мүм-
кіндіктер жасалғанын айтты. Соны-
мен қатар каналдарды тазарту 

және гидротехникалық құры лыс-
тарды жөндеу жұмыстары жүр-
гізілді, нәтижесінде егіс алқап-
тары толығымен суармалы су мен 
қамтамасыз етілді. Алдағы веге-
тациялық кезеңде ауыл шаруа-
шылығы тауарын өндіруші лерді 
суармалы сумен қамтамасыз ету 
жөніндегі шаралар да қарастырылған. 
Белгіленген су лимитін алу бойынша 
келіссөздер жалғасады.

Премьер-Министрі Әлихан 
Смайыловтың облысқа жұмыс 
сапары аясында өткен кеңесте 
өңір дің әлеуметтік-экономикалық 
дамуы ның өзекті мәселелері талқы-
ланды. Аймақтағы ағымдағы жағдай 
туралы облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев баяндама жасады. Оның 
хабарлауынша, осы жылдың 11 
айында негізгі макроэкономикалық 
көрсеткіштердің өсу қарқыны жо-
ғары болды. Атап айтқанда, өңдеу 
өнеркәсібінің көлемі 8,5%-ға, жұмыс 
істеп тұрған шағын және орта 
кәсіпкерлік субъектілерінің саны 
29,5%-ға, ал инвестициялар тарту 
қарқыны 31,3%-ға ұлғайды. Облыста 
28 мыңнан астам жаңа жұмыс орны 
ашылды, 366 км автожол жөнделді 
және 604 мың шаршы метр тұрғын 
үй салынды. 

Өңірдегі агроөнеркәсіптік ке-
шеннің өсу қарқыны туралы ауыл 
шаруашылығы министрі Ербол 
Қарашөкеев баяндады. Сондай-ақ 
кеңесте білім беру, денсаулық сақтау, 
өнеркәсіп, жол инфрақұрылымы, 
тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылығы салаларын, облысты 
электрмен, жылумен және газбен 
жабдықтау жүйелерін дамыту, 
қоршаған ортаны қорғау жөніндегі 
шаралар қаралды. 

Премьер-Министр Президенттің 
сайлауалды бағдарламасын іске 
асыру бойынша іс-қимыл жоспа-
рында өңірлік даму мәселелеріне, 
оның ішінде олардың дербестігін 
арттыруға және өңірлік диспро-
порцияны төмендетуге баса назар 
аударылғанын атап өтті. 

– Іс-шаралардың барлығы қа-
зақстан дықтардың өмір сүру сапа-
сы мен әл-ауқатын жақсартуға 
бағытталып отыр, – деді Әлихан 
Смайылов.

Оның айтуынша, биыл бекітілген 
ұлттық жобалар аясында облыста 
2026 жылға дейін 15 мыңнан астам 
оқушыға арналған жаңадан 21 
мектеп, бастапқы медициналық-
санитарлық көмек көрсетуге ар-
налған 27 объект салынып, 4 ау-
дандық аурухананы жаңғырту 
жоспарланған. Одан бөлек, ауылдық 
жерлерге келетін медицина маман-
дарын әлеуметтік қолдау мәселелері 
шешіледі.  

Премьер-Министр Қызылорда 
облысының әлеуметтік-экономи-
калық дамуының үш жылдық 
кешенді жоспарын іске асыру 
аяқталып қалғанын еске салды. 
Соның арқасында халықты газ-
дандыру және сумен қамтамасыз ету 
деңгейі, тұрғын үй құрылысының 
қарқыны және басқа да негізгі 
макроэкономикалық көрсеткіштер 

артты. Жалпы өңірлік өнім көлемі 
номиналды мәнде 279 млрд теңгеге 
өсті, облыс экономикасына шамамен 
1,5 трлн теңге инвестиция тартылды. 
Бұл ретте жоспардың 25 іс-шарасы 
орындалмай қалды. Сонымен қатар 
Әлихан Смайылов өңір эконо-
микасын әртараптандыруды жал-
ғастыру қажеттігін атап өтті. Биыл 
облыста жеке инвестициялар 
есебінен құны 6,5 млрд теңге болатын 
7 жобаны аяқтау жоспарлануда. 1 
трлн теңгеден астам сомаға тағы 60-
қа жуық жоба іске асырылып жатыр.

– Облыс әкімдігі олардың бар-
лығын уақытылы іске қосып, жос-
парланған жобалардың сапалы пы-
сықталуын қамтамасыз етуі қажет, 
– деді ол.

Сонымен қатар Әлихан 
Смайылов азық-түлік тауарларының 
бағасын ұстап тұру, облыс 
тұрғындарын жылумен, электрмен 
және сумен қамтамасыз ету бойынша 
жұмыстың тиімділігін арттыру 
қажеттігін атап өтті. Премьер-
Министр Солтүстік Арал теңізінің 
жағдайына ерекше назар аударды. 
Оның көлемі соңғы жылдары 
азайып барады. Осыған байланысты 
ол суару технологиялары мен 
кезектілігін ұстануды және коллек-
торлық-дренажды сулар ды қайта 
пайдалануды, су үнем деу тех-
нологияларын енгізу жұмыс-
тарын жалғастыруды, жерлердің 
мелиоративтік жағдайына мони-
торинг жасауды күшейтуді, канал-
дардың жөндеу жұмыстарын 
жүр гізуді, суару желісінің магист-
ральдық және шаруашылық арна-
ларын тазартуды қамтамасыз етуді 
тапсырды.

Қорытындылай келе, Әлихан 
Смайылов 2023 жылдың 1-ші тоқ-
санының аяғына дейін эколо-
гиялық төлемдерді ескере отырып, 
коммуналдық сектор кәсіпорын-
дары қызметкерлерінің жалақысын 
арттыру бойынша шаралар қа-
былдауды, 2025 жылдың соңына 
дейін Қызылорда-Жезқазған авто-
мобиль жолының жергілікті учаске-
лерін қайта жаңғырту бойынша 
жұмыстарды аяқтауды және об-
лыстық жолдардың нормативтік 
жағдайын 95%-ға жеткізуді, 
кальцийлендірілген сода өндіретін 
зауыттың құрылыс жобасын одан әрі 
жүзеге асыру үшін инвестор тарту 
мәселесін пысықтауды, сондай-ақ 
«Қараөзек» су қоймасының құ-
рылысын бастауға республикалық 
бюджеттен қаржы бөлу мүмкіндігін 
қарастыруды тапсырды.Бұл рет-
те Премьер-Министр газдың ре-
сурстық базасының болуын ескере 
отырып, облыстың елді мекендерін 
газдандыруды жалғастыру және 
Қызылорда қаласында перинаталдық 
орталық салуға жобалау-сметалық 
құжаттама әзірлеуді жеделдету 
қажеттігін атап өтті.

Облысқа жұмыс сапары аясында 
Әлихан Смайылов С.Ысқақов 
атын дағы Қызылорда құрылыс 
және бизнес колледжінің және 
мүм кіндігі шектеулі балаларға 
мамандандырылған көмек көрсе-
тетін «Қамқорлық» оңалту орталы-
ғының жұмысымен танысты.
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Ақмешіт АптАлығы

Мұнан соң өңір басшысы 
тұрғын үй беруге де ерекше 
көңіл бөлініп жатқанын да сөз 
етті.

Аймақ басшысының сөзіне 
сүйенсек,  тұрғын үй берілуі 
6,4 пайызға өскен. Алдағы үш 
жылда 2 млн шаршы метрден 
астам тұрғын үй салу жоспарға 
енген. Алдағы уақытта об-
лыстық бюджет есебінен үй-
лері апатты деп танылған 
100-ге тарта отбасына жаңа 
үйлердің кілтін табыстау да 
назарда. Келесі жылы жастарға 
да үй салу жұмыстарына 
үлкен көңіл бөліп, оған да 
облыстық бюджеттен қаржы 
қарастырылады. 

Облыс әкімі өңір дамуында 
қиындықтар болатынын да 
жасырмады. Мәселен, облыс-
та мұнай қоры жылдан-жыл-
ға төмендеп бара жатыр. 
Осыдан он жыл бұрын өңірде 
жылына 12 млн тонна мұнай 
өндірілсе, қазіргі таңда 3,5 
млн тоннаға дейін түсіп, үш 
есеге азайып кеткен. Мұндай 
жағдайда бюджетке түсетін 
түсімдер де азаятыны белгілі. 
Сондықтан да бүгінгі таңда 
мұнай саласынан түсетін 
бюджеттік түсімдер 2,5 есеге 
азайып отыр. Алайда мұнай 
саласында жұмыс орындарын 
қысқартпауға, жалақыны кө-
бейтуге жұмыстар жасалуда.  
Атап айтсақ, жыл басынан 
бері мұнай саласындағы меке-
мелерде жалақы 50 пайызға 
дейін артқан. Сонымен қатар 
52 ірі компаниямен, оның 
ішінде ірі мұнай компаниялары 
бар, меморандумға отырып, 
алдағы уақытта да мұнай қоры 
азайғанымен, жұмыс орнын 
қыс қартпауға, жалақыны жыл-
да біртіндеп көбейтуге ме-
морандумға қол қойылған. 

Сұхбат барысында өңірде 
өндіріс орындарын көбейту 
мақсатында жүйелі тірліктер 
тындырылғаны айтылды. Осы 
бағыттағы жұмыстар қолға 
алынатынын да сөз етті. 

– Биыл он жылдан бері 
әңгіме болып келе жатқан 

шыны зауытын іске қостық. 
Қазан айынан бастап жұмыс 
істеп жатыр. Қазір Алматы, 
Астана, Шымкент қалаларына 
шыны жөнелтілуде. Қазіргі 
таңда 17 мың тоннадай шыны 
жөнелтілді. Зауыттың қуат-
тылығы – жылына 197 мың 
тонна. Мұндай үлкен жоба 
Президенттің, Үкіметтің қол-
дауымен жүзеге асырылды. 
Жоба құны – 42 млрд теңге. 
Әрі қарай осы жұмыстарды 
жандандырамыз. Өңірде өн-
діріс орындарын әлі де кө-
бейту керек. Сол бағытта 
жұмыс жасалуда, – деді аймақ 
басшысы. 

Сыр өңірі ақмаржан кү-
рішімен де танымал екені 
белгілі. Алайда соңғы жыл-
дары Сыр диқандары су тап-
шылығына алаңдаулы болғаны 
рас. Күріш алқабының азаюы 
мүмкін деген әңгімелер де 
сөз болды. Облыс әкімі осы 
бағытта жасалған жұмыстар 
жөнінде де сұхбат барысында 
айтып өтті. Қазіргі уақытта 
суды үнемдеуге жаңа жобалар 
қарастырылуда. Мәселен, жер  -
ді тегістеп, күріштің тез пі-
сетін, суды аз қажет ететін 
сорт тарын егу қарастырылуда. 
Яғни суды барынша үнемдеуге 
жұмыс жасалады. 

Нұрлыбек Нәлібаев сұхбат 
барысында «Балалар жылы 
ая  сында» өңірде жасалған ау-
қымды жобаларға да тоқталды. 

– «Балалар жылы» ая-
сында өңірде біршама жұмыс 
атқарылды. Жергілікті демеу-
шілер көмегімен 1 млрд 600 
млн теңгеге 80 спорт-ойын 
алаңы салынды. Айтып өтке-
німдей, барлығын бюджет-
тен шешу мүмкін емес. Сон-
дықтан демеушілерді көп теп 
тартудамыз. 7-8 ай ішінде 
өңір кәсіпкерлерінің кө мегі-
мен 9 млрд теңгеге жуық 
қаржы тартылып, әлеуметтік 
нысандар салынды. Қазір 
жеке кәсіпкер қолдауымен 
1,5 млрд теңгеге «Анаға 
тағзым» орталығы салынуда. 
Бұл да – өңір үшін үлкен 
көмек. Одан бөлек, Сырдария 
ауданында 355 млн теңгеге 

«Абзал и К» жауапкершілігі 
шектеулі серіктестігінің қол-
дауымен «Еңбекшілер паркі», 
Жаңақорған ауданында 791 
млн теңгеге «Жастар паркі» 
салынды. Арал ауданы 
Тоқабай елді мекенінде апатты 
мектептің орнына кәсіпкер 
қолдауымен 500 млн теңгеге 
жаңа мектеп салынуда. Жер-
гілікті кәсіпкерлер жобалар 
жасауға да 2 млрд теңгеге жуық 
көмек көрсетті. Оған 50 млрд 
теңгенің жобаларын жасап, 
салалық министрліктерге ұсын-
дық. Ол жобалардың біразы 
қолдау тауып, келесі жылы 
жүзеге асатын болды.

Биыл Мемлекет басшы-
сының қолдауымен бюджетіміз 
де жақсы бекітілді. 520 млрд 
теңге бюджетті бекіттік. Был-
тырғымен салыстырғанда 160 
млрд теңгеге артық. Бұл – өңір 
үшін өте үлкен қолдау. Енді сол 
қаражаттың барлығын тиімді 
пайдаланып, ең өзекті, халыққа 
қажет жобаларға жұмсайтын 
боламыз, – деді облыс әкімі. 

Аймақ басшысының ай-
туын ша, өңірдің дамуына 
түрлі әлеуметтік нысан салуды 
мақсат еткен. Атап айтсақ, 
шаңырақ көтеруге ниеттенген 
жастар үшін заманауи үлгідегі 
«Неке сарайының» іргетасы 
қаланса, келер жылдың соңына 
қарай «Өнер орталығы» ел 
игілігіне беріледі. 

Сұхбат барысында ауыл 
медицинасы да сөз болды. 
Өңір халқының денсаулығын 
жақсартуға арналған қандай 
жобалар жүзеге асатыны жө-
нінде сұрақ қойылды. 

Облыс әкімінің айтуынша, 
алдағы үш жылдың ішінде  27 
медициналық нысан, оның 
ішінде амбулатория, меди-
ци налық пункттер салу жос-
парланған. Олардың бар лығы 
негізінен ауылдарда салынатын 
болады. Жоба Ұлттық жоба 
аясында, Мемлекет бас-
шысының қолдауымен жүзе-
ге асады. Бұл медицина сала-
сындағы көптеген өзекті 
мәселенің шешімін табуына 
өз ықпалын тигізеді деп жос-
парланған. 

– «Мемлекет басшысының 
қолдауымен, бізде көптен 
келе жатқан жоба – 100 
орын дық емханасы бар, 300 
орындық көпсалалы аурухана 
салынатын болды. Оның құны 
36,5 млрд теңге тұрады. Сол 
аурухана құрылысы келесі 
жылы басталатын болды. 
Алдағы үш жылдық бюджетке 
енді. Тиісті қаржы қаралды. 
Бұл да өңірде медицина 
саласының дамуына үлкен 
септігін тигізеді. Осындай 
жобаларымыз бар. Одан 
бөлек, жеке инвесторлармен 
де медицина саласында жұ-
мыс жасап жатырмыз. Қазір 
«Медикер» компаниясы сияқты 
үлкен компаниялар келіп, 
өңірде клиникалар, емханалар 
ашуда. Алда ауруханаларды да 
сенімді басқаруға алып дамыту 
бойынша жоспарлар бар. Қазір 
соны талқылау үстіндеміз. 
Тек бюджетке қарап отыруға 
болмайды, мәселені жан-жақ-
ты ізденіп шешуіміз керек. 
Инвесторлар арқылы да саланы 
дамытуға үлкен мүмкіндігіміз 
бар, – деді облыс әкімі. 

Нұрлыбек Нәлібаев сұхбат 
барысында өңірді дамытуға 
кәсіпкерлердің көп үлесі бар 
екенін де жеткізді. Мәселен, 
сырбойылық спортсүйер 
қауым үшін 7 мың адамға ар-
налған жабық стадион да 
салынады. Құны 5,5 млрд 
теңгеге жететін нысан 
«Саутс Ойл» компаниясының 
демеушілігімен бой көтереді. 
Қазір жобалау жұмыстары 
атқарылуда. Сонымен қатар 
өңірде жерлесіміз Болат 
Өтемұратовтың қолдауымен 
12 млрд теңгеге жаңа әуежай 
терминалы салынады.

Сұхбат барысында аймақта 
атқарылған жұмыстардың 
бар лығы «Халық үніне құлақ 
асатын мемлекет тұжы-
рымдамасы» негізінде жүзеге 
асып жатқаны да айтылды. 
Расында, қазіргі уақытта ха-
лықпен әкімдер жиі кездесіп 
жүр. Сыр елінде серпін бар. 
Бұл халықтың әл-ауқатын 
көтерудің жаңа кезеңі секілді.

Айтолқын АЙТЖАНОВА

Алдымен Ақсуат ауылдық округі 
әкімі Мәмбетәлі Ақмырзаев баяндамасы 
тыңдалды. Ауыл әкімінің айтуынша, 
ауылдық елді мекенде жұмыссыздық 
деңгейі төмендеп, кәсіпкерлік саласында 
серпінді жұмыс жасалуда. 

– Қазіргі таңда жұмыссыз азаматтарды 
жұмыспен қамту маңызды мәселелердің 
бірі болып отыр. Осыған орай бұл 
бағытта елді мекенде жоспарлы шаралар 
қабылданып, жұмыссыздық деңгейі 0,6 
пайызға төмендеді. Салық түсімдері 
бойынша да жоспар артығымен 
орындалды. Кәсіпкерлік саласы 
айтарлықтай дамып, елдегі азаматтар 
балаларға арнап ауыл орталығынан спорт 
кешенінің құрылысын бастады. «Samruk 
– Kazyna Trust» корпоративтік қоры құны 
239 млн теңге болатын кешенді келер 
жылы пайдалануға беруге жоспарлауда. 
Сондай-ақ «Бір ауылға – бір жылыжай» 
жобасы аясында «Шапағат» ЖК өз 
қаражаты есебінен салған жылыжайы 
шыққан өнімдерін ауыл тұрғындарына 
төмен бағада ұсынып отыр. Бұл өз 
кезегінде  ауыл кәсібінің алға жылжуын 
дамытып, жергілікті тұрғындардың өз 
өнімдерімізді тиімді бағада алуына жағдай 
жасауда. Бірер жылдың шамасында 
жылыжай басшылығы лимонды сатылымға 
шығармақ ниетте. Қазіргі таңда лимонның 
100-ден астам көшеті отырғызылды. 
Ауыл кәсіпкерлерінің демеушілігімен аз 
қамтылған және көпбалалы 65 отбасына 
азық-түлікпен қаржылай көмек көрсетіп 
отыр. 30 отбасы қатты отынмен қамтамасыз 
етілді. Сонымен қатар келер жылы «Ауыл 
– ел бесігі» жобасы аясында көшелерге 
орташа жол жөндеу жұмыстарын жүргізу 
жоспарлануда, – деді округ әкімі.

Ауыл әкімінің баяндамасын тыңдаған 
шаһар басшысы Асылбек Шәменов 
мемлекет басшысының тапсырмасына 
орай ауылдық елді мекендерді дамыту 
жоспарын мейлінше жетілдіре түсуді 
тапсырды. 

– Ақсуат ауылы үлкен елді мекенге 
айналды. Осыған орай ел ішінде 
атқарылуы тиіс түйткілді мәселеде арта 
түсетіні белгілі. Сондықтан тұрғындардың 
талап-тілектерінің дер кезінде орындалуын 

жіті назарда ұстаңыз. Ауылда жеке 
балабақшалар санитарлық талапқа сай 
еместігі анықталуда. Бұған қатысты оң 
шешім шығаруыңызды талап етемін. 
Еліміздің жарқын болашағы саналатын 
балдырғандарымыздың жылы да, жайлы 
жерде білім алуына бар жағдай жасалсын. 
Ауыл халқының жақсы өмір сүруіне 
жауаптысыз. Бөлімдермен бірлесіп жұмыс 
атқарыңыз. Бұл округке 2022 жылы 
республикалық бюджеттен 4.4 млрд теңге 
бөлініп, құрылыс жұмыстары қарқынды 
жүргізілді. Жыл соңына дейін ақсуаттық 
ағайынның «көгілдір отынға» қосылуына 
толық мүмкіндік бар.  Бұл жұмыстардың 
сапалы және жедел жүруі бақылауда болуы 
керек, – деді қала басшысы.

Қала әкімі Асылбек Шәменов газға 
қосылу кезінде қауіпсіздік талаптарын 
күшейтіп, тұрғындарға түсіндірме 
шараларын жүргізуді тапсырды. 

Орындаушылық тәртібінде кемшіліктер 
болмауы керек. Тапсырылған әрбір 
жұмыс, түскен арыз-шағымдар мерзімінде 
орындалуы қажет. Бұл мәселе бойынша 
қала әкімі аппаратының басшысы Берлібек 
Ахмет баяндама жасады.

– Бүгінгі күнге дейін «е-Өтініш» 
ақпараттық жүйесіне барлығы 7487 
арыз тіркелді. Тіркелген барлық арыздар 
жауапты салалармен орындалып келеді. 
Мемлекеттік қызмет көрсету аясында 
жыл көлемінде тиісті бөлімдермен 
«Қауіпті құрылғыларды есепке қою» 
және «Ауылшаруашылық техникасын 
бас қаруға куәлік беру» қызметі бойынша 

мерзімінен кешігу орын алғаны 
анықталды. ҚР Президенті Әкімшілігімен 
мемлекеттік қызмет көрсету сапасына 
жүргізілген тексеру нәтижесінде, 
«Жер дің нысаналы мақсатын өзгерту» 
қызметі, сондай-ақ «Жер учаскесінің 
жобасын бекіту» қызметін көрсету 
барысында бірнеше бұзушылықтарға 
жол берілгені анықталды. Мұндай 
кемшілікті алдағы уақытта болдырмау 
мақсатында түсіндірме жұмыстары жүр-
гізіліп, кемшіліктерге жол берген бөлім 
басшысы мен жауапты мамандарға 
тәртіптік жаза қолданылды. Қызылорда 
қаласы прокуратурасымен маусым 
айында су тасқыны кезеңінде төтенше 
жағдайлардың алдын алу және жою 
бойынша қабылданған шаралардың 
заңдылығына тексеру жүргізіп, бір-
қатар кемшіліктер анықталды. Сәй-
кесінше, тиісті қызметкерлердің жауап-
кершіліктері мен алдағы дайындық 
барысы қаралды. Сондай-ақ қалаға 
қарасты бірқатар елді мекендердің 
төтенше жағдайға әлі күнге дейін дайын 
еместігі байқалады. Биыл Сыр дария 
өзеніндегі су деңгейі жоғары. Сондықтан 
су тасқыны кезеңіне дайындықты және 
бақылауды күнделікті жүргізіп отыру 
қажет, – деді қала әкімі аппаратының 
басшысы Берлібек Ахмет.

Бұл мәселелерге орай қала әкімі 
тиісті бөлім басшыларына тапсырмалар 
жүктеп, оның уақытылы орындалуы өз 
бақылауында болатынын жеткізді. 

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ

аймақ әлеуетін арттыру жолында

АҚСУАТҚА ГАЗ БЕРІЛЕДІ

Басы 1-бетте

Басы 1-бетте

дамуҒа дем Беретін 
міндеттер БелГіленді

Басы 1-бетте
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Ақмешіт АптАлығы

– Шыны керек, бүгінгі күнге дейін бұл 
департамент жұмысы ашық, жариялы 
болып келді деп айта алмаймыз. Бұл 
басшының ұстанымы ма, әлде қызмет 
ұстанымы ма? Оқырманға нақты ақ-
парат беру үшін Экономикалық тергеу 
департаментінің қызмет міндетін атап 
өткеніміз жөн болар?

– Қаржылық мониторинг агенттігі 
Мемлекет басшысының Жарлығымен 2021 
жылдың 28 қаңтарында Қазақстан Респуб-
ликасының Президентіне тікелей есеп беретін 
орган ретінде құрылды.  Агенттіктің құрылуы 
қаржылық барлаудың тиімділігін арттыру және 
көлеңкелі экономикамен күрес саласындағы 
жұмысты күшейту қажеттілігінен туындады.  
Агенттік қаржылық мониторингтің ұлт-
тық жүйесінің қалыптасуы мен дамуын 
қамтамасыз ететін және үйлестіретін дара  
мемлекеттік орган. Біз қаржы операциялары 
бойынша ақпараттарды талдап, қаржыны 
жылыстату және терроризмді қаржыландыру 
белгісі бар жүйелер мен жобаларды 
анықтай мыз. Сонымен қатар біздің мінде-
тіміз – экономикалық және қаржылық 
құқықбұзушылықтарды анықтау, жолын кесу, 
қылмыстарды ашу және тергеу. 

Экономикалық қылмыстарды әшкерелеу 
ұзақ уақытты талап етеді. Тергеу процесінде 
қаржы саласындағы заң бұзушылықтардың 
көлемін анықтау мен растау барысында 
өзге қаржы органдарының (аудит, салық 
т.б.) мәліметтеріне жүгінуге тура келеді. 
Қылмыстың ашылуы, залалдың мемлекет-
ке қайтарылуы, тергеу сапасы, қылмыс-
тық процестерге қатысушылардың консти-
туциялық құқығының  бұзылмауы, міне, 
осындай критерийлер бойынша нақты 
межелер мен мерзімдер бекітілген. Мұндай 
тәртіптер қатаң сақталуы тиіс. Сондықтан 
экономикалық қылмыстардың ашылуы 
және залалдың қалпына келтірілуі бойынша 
жылдам нәтиже күту қиын. Біздің органның 
күнделікті ел аузында жүрмеуінің бір себебі 
осы. Ал жалпы өте құпия немесе ашық-
тыққа қарсы орган емеспіз. Осы жылдың 
жартыжылдығының қорытындысымен БАҚ 
өкілдеріне брифинг бердік, ақпараттар жария-
ланып тұрады.

– Департаменттің бір міндеті – көлеңкелі 
экономикамен күрес. Басты міндет қалай 
жүзеге асырылуда? Сандарды сөйлетсек...

– Ел Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев  
2021 жылдан бастап көлеңкелі экономика 
деңгейін экономикалық ынтымақтастық 
және даму ұйымы елдері деңгейіне, яғни 15-
17%-ға төмендетуге тапсырма берген еді. 
Деректерге сүйенсек, 2021 жылдың аяғында 
экономикадағы көлеңкелі айналымның 
дең гейі жалпы ішкі өнімнің 20-23%-на 
тең болған. Көлеңкелі айналымда жүрген 
қаржының жартысына жуығы салық пен 
кеден айналымына, оның ішінде жалған шот-
фактура жасау, қаржы пирамидасына, өнім 
өндіріп, қызмет көрсеткен кәсіпорындардың 
шетелге ақша қаражатын заңсыз шығару 
сияқты салаларға тиесілі. Көлеңкелі эконо-
микаға қарсы тұрудың осы бағытындағы 
тапсырмаларға байланысты, біздің  депар-
таменттің  жедел іздестіру, тергеп-тексеру 
жүргізу жөніндегі бекітілген  арнайы бағыт- 
бағдары  бар. Соның бірі екінші деңгейлі 
банктермен бірге жұмыс жасай отырып, 
криминалды ақша қаражаттарын қолма-
қолға айналдыруға жол бермеу.  Себебі 
криминалды  қаражатты  қолма-қолға айнал-
дыру экономикалық  залал келтірумен қатар, 
адал кәсіпкерлік нысандарының иммунитетін 
төмендетуімен де қауіпті. Қызылорда об-
лысы бойынша экономикалық тергеп-тек-
серу департаментінде жыл басынан бері 
41 қылмыстық іс тіркелді. Өткен жылдан 
бері тергеу жалғасып келе жатқан істерді 
ескергенде, 11 айда 62 қылмыстық істің 
өндірісі жүргізіліп, олардың 41-і  аяқталған. 
Аяқталған істің 29-ы сотқа жолданды. 
Өндірісі аяқталған істер бойынша мемлекетке 
келтірілген залал 2 млрд 326 млн теңге болып 
отыр. 903 млн теңгенің залалы бюджетке 
қайтарылып, 107 млн теңгенің мүлкіне шектеу 
қойылды.

Департамент қызметкерлерімен жүргі-
зілген «Стоп обнал» жалпы республикалық 
жедел-профилактикалық іс-шаралары бары-
сында іс жүзінде жұмыстар атқарылмай, 
қызметтер көрсетілмей, тауарлар тиеп жө-
нелтілмей жалған шот-фактура толтыру 
бойынша өндіріспен 10 іс жүргізіліп, 6 іс 

сотқа жолданған. Сондай-ақ жыл басынан 
бері жалған ақша айналымы бағытында 12 
дерегі анықталып сотқа дейінгі тергеп-тексеру 
басталды. Мемлекеттік бағдарламалар ая-
сында бөлінген қаражатты жымқыру, 
мұнайдың заңсыз айналымы, заңсыз ойын 
бизнесі бағытындағы заңбұзушылықтарды 
анықтау және тергеу біздің органның 
құзыретінде. 

– Технология дамыған сайын алаяқ-
тықтың түр-түрі көбейді. Мұны құрық-
таудың бір жолы бар ма? Алдын алу 
мақсатында қандай шаралар жүзеге асуда? 
Әсіресе, интернет алаяқтарға тоқтау 
салудың жолы қандай?

– Иә, алаяқтық біздің қоғамда ерекше 
белең алып тұр. Қанша көзбен  көріп, 
пирамида екенін біліп тұрса алданып қалып 
жатқандар өте көп. Әсіресе, соңғы 2 жылда 
қаржы пирамидасы мен интернет алаяқтыққа 
ұрыну фактілері көптеп тіркелуде. Біздің 
өңірімізде де әртүрлі пирамидалар мен алаяқ 
сайттарға кіріп кетіп, қаражатын жоғалтқан 
азаматтар жүздеп саналады. Департаментпен 
тіркелген 3 қылмыстық іс, тергеу реттілігіне 
сәйкес,  Түркістан облысы бойынша ЭТД-мен 
және полиция департаментімен тергелуде. 
Қаржы пирамидаларын әшкерелеудің күрде-
лілігіне байланысты, еліміздің құқыққорғау 
органдарымен келісім негізінде Қазақстан 
Республикасының цифрлық даму, инновация 
және аэрокосмостық өндіріс министрлігінің 
сарапшылар тобы күмәнді сайттарды 
және сілтемелерді бұғаттау бойынша 
жұмыс жүргізеді. Жыл басынан бері біз-
дің департамент мамандарымен қаржы 
пирамидасы белгісі бар 549 сайт дерегі 
осы эксперттерге жолданған. Олардың 
22-сі бұғатталып, 68-і сарапшылармен 
зерттелуде. 385 сайт күдікке ілінген бойда 
қолжетімділігін жауып үлгерген. Қалай 
тоқтам жасауға болады, адамды пирамидаға 
ешкім қинап кіргізбейді, интернет ойындарға 
ешкім сүйреп апармайды, әркім саналы 
түрде барады. Дұрыс емес екенін біліп 
тұрса да кішкентай қаржысын көбейтіп 
алып, жеңіл жолмен ақша тапқысы келеді. 
Бұл – қаржылық сауаттылықтың төмендігі.  
Қазіргі кезде осы мәселенің алдын алуға 
арналған шараларды белсенді жүргізудеміз. 
«Қаржылық  сауаттылық және қаржылық 
қауіпсіздік негіздері» тақырыбында қала 
мектептері мен колледждерде семинар 
сабақтар өткізуді қолға алдық. Мақсаты мыз – 
әр адамның бойында қаржылық сауатты лық 
және қаржылық қауіпсіздік деген түсініктер-
ге салмақты көзқарас қалыптастыру, өзінің 
қаржысына өзі ғана  иелік ететін сенімділік 
беру, түрлі алаяқтықтарға ұрынып қалу 
тәуекелін азайту. Қазан-қараша айларында 15 
мектепті, 9 колледжді қамтыдық, бұл жұмыс 
келер жылы да жалғасатын болады.

– Қай салада болмасын, білікті кадр 
маңызды. Экономикалық тергеу депар-
таментінің мамандарына қандай талап 
қойылады?

– Экономикалық тергеп-тексеру органы 
қатарындағы қазіргі қызметкерлердің басым 
бөлігі жасырын емес, бұрынғы қаржы 
полициясы органдарының қызметкерлері. 
Қызылорда облысы бойынша экономикалық 
тергеп-тексеру департаментінде  16 жедел 
уәкіл, 13 тергеуші қызмет жасайды. Бұған қоса 
аналитиктер тобы бар. Барлығы да тәжірибелі, 
өз ісін жетік меңгерген мамандар. 

Агенттік ерекше назарда ұстап отырған 
мәселенің бірегейі – осы  мамандардың 
кәсібилігін арттыру, жеке құрамды сапалы 
жұмыс жасайтын, білімі қазіргі уақыт талабына 
сай, құзыреттілігі жоғары қызметкерлермен 
жасақтау.

Агенттік құрылғаннан бергі қызмет 
нәтижесінде қаржыны жылыстату бойынша 
Қазақстанның әлем елдері қатарында алып 
отырған орнын 24 позиция бойынша төмен-
детуге мүмкіндік берді. Өткен жылы Агенттік 
республика бойынша экономиканың нақты 
секторларына залал келтірген 42 ұйымдасқан 
қылмыстық топты әшкереледі.

Әлемдік тәжірибеге негізделген елеулі 
жаңалықтың бірі – параллель қаржылық 
зерттеу институты енгізілді. Соның арқасында 
тыйым салынған мүліктің жалпы сомасы 100 
млрдқа жетіп отыр.

Қаражатты қолма-қол ақшаға айналдыру 
арқылы жымқыру индустриясын жою үшін 
республика бойынша «Стоп Обнал» жобасы 
қолға алынды. Нәтижесінде, қаражатты қолма-

қолға айналдыру көлемі 2,7 трлн тегеден 1,2 
трлн теңгеге дейін азайды.

Қазынаға  қол сұғушылармен күресте 
«Қазына» жобасы іске асырылуда. Қашықтан 
мониторингтеу жолымен жалған құжаттар 
жасау арқылы күмәнді жобалармен айна-
лысқан 70 млрд теңге айналымы бар 89 
мердігер анықталды. Біздің орган анықтаған 
қоғамдағы әлеуметтік мәселелер де аз емес.  
Әлеуметтік жағынан аз қорғалған жандарға 
қатысты 45 қылмыстық іс қозғалып, 800 
жетім баланың құқығы қалпына келтірілді. 
Бұдан бөлек, Агенттік қолдан жасалған 36 
цехты әшкерелеп, 211 мың жалған марка, 1,1 
млн бөтелке алкоголь өнімін және 73 мың 
литр этил спиртін  тәркіледі. Республика 
аумағында 262 заңсыз ойын мекемелері 
мен казино  жабылып, 4000-ның үстінде 
ойын автоматтары айналымнан алынды. Бұл 
сандардың бәрі Агенттік құрылған алғашқы 
бір жылдың Қазақстан бойынша қорытынды 
көрсеткіштері. Мұның қатарында, әрине, 
қызылордалық әріптестердің де үлесі бар.

Осының бәрі жедел және тергеу сала-
сының қызметкерлерінің, сонымен қатар 
қаржы барлау қызметіндегі біліктілігі жоғары 
мамандардың жұмысының нәтижесі.

Экономикалық қауіпсіздік – Қазақстанның 
дамуына жол ашатын кепілдік. Сондықтан 
мемлекеттің экономикалық мүддесіне қызмет 
жасайтын органға әрдайым жаңа леп, көзқарас 
керек. Осы мақсатта Қаржылық мониторинг 
агенттігі  өткен жылдан бастап Қазақстан 
Республикасы Бас прокуратурасының 
жанындағы құқыққорғау органдарының 
Академиясында қысқа мерзімді курсқа 
«заңгер» және «экономист» мамандығы бар 
жоғары білімді, 29 жасқа дейінгі жастарды 
қабылдауды бастады. Алғашқы түлектер 
қазір біздің қатарымызда қызмет атқаруда. 
Келесі жыл басында тағы да қатарымызды 
толықтыратын жас мамандар қатарында 
қызылордалық 7 жігіт бар. Олар республика 
бойынша бос орындар бар департаменттерге 
1 қаңтардан бастап қызметке жолдама алатын 
болады.

Мамандарға қойылар талап жоғары, әрине. 
Агенттік таза беделі, жоғары интеллектісі, 
креативті ойлау қабілеті бар және еліміздің 
экономикалық қауіпсіздігіне үлес қосқысы 
келетін талантты жастарды іздейді.

Себебі экономикалық қылмыстар әлемі-
нің әдістері жаңарған сайын  оған қарсы  
мамандардың тәсілі мен дайындығы да дамып 
отыруы шарт. 

– Құқық қорғаудың қай саласында 
болсын, криминалистика маңызды рөл 
атқаратынын білеміз. Аталған сала 
көлеңкелі бизнеспен күресуде қандай 
нәтиже көрсетуде? 

– Экономикалық қылмыстарды анықтау 
құқықтану ғылымының бірнеше саласын 
қамтуды талап етеді. Айтарлықтай үлес 
қосатын  сала – криминалистика. Қызылорда 
облысы бойынша Экономикалық тергеп-
тексеру департаментінің криминалист маман-
дары құжаттамалық зерттеу, компьютерлік-
техникалық зерттеу, экономикалық және 
тауартану зерттеулерін жүргізе отырып, 
қылмыс әлемінің ашылуында салмақты 
роль атқарады.   2022 жылдың 11 айында 
43 қылмыстық іс бойынша 135 маман 
қорытындылары берілген. Яғни тіркелген 
қылмыстық істердің 70 пайызында кри-
миналист-мамандармен зерттеулер жүргізілді, 
оның ішінде 37 қорытынды экономикалық 
зерттеу бойынша, 28 қорытынды тауартану 
зерттеуі бойынша, 70 қорытынды компью-
терлік зерттеу бойынша жүргізілген. 

69 сараптама қорытындысының нәтиже-
сінде 20 қылмыстық іс барысында сотқа 
жолданып, сот үкімі шыққан. 9 қылмыстық 
іс бойынша 39 маман қорытындысы тергеу 
реттілігіне орай өзге органдарға жолданды. 
9 қылмыстық іс бойынша 21 маман қоры-
тындысы тергеушілер өндірісінде.

Криминалистік зерттеу қорытындысы – 
қылмысқа шығарылатын үкімге негіз болатын 
дәлелдің бірі. Сонымен қатар криминалистік 
зерттеу нәтижесіне байланысты жасалған 
қылмыстың мемлекетке келтіретін залал 
мөлшері айқындалады. Ал экономикалық 
қылмысқа қатысты жүргізілген тергеудің 
аяқталуы – сол залалдың мемлекет пайдасына 
өндірілуімен құнды. 

– Сұхбатыңызға рахмет.

Гүлмира ДІЛДӘБЕКОВА  

Жиынға қала әкімі Асылбек 
Шәменов, қала әкімінің орынба-
сар лары мен бөлім басшы ла-
ры, кент және ауылдық округ 
әкімдері, қалалық мәслихат 
депутаттары қатысты.

Сессия да бірнеше мәселе 
қарады. Атап айтар болсақ, 
«2022-2024 жыл дарға арналған 
қалалық бюджетке өзгерістер 
енгізу», «2023-2025 жылдарға 
арналған қалалық бюджет 
туралы», 2022 жылы қалалық 
мәслихатта атқарылған жұмыс-
тар бойынша қалалық мәслихаты 
хатшысының есебі, қалалық 
мәслихат жанындағы бюджет 
және экономикалық даму 
мәселелері жөніндегі тұрақ-
ты комиссиясының есебі, 
2023 жылға арналған қалалық 
мәслихаттың жұмыс жоспарын 
бекіту туралы мәселелер жөнінде 
пікір білдіріп, қаржының жұм-
салу тиімділігі жөнінде ойларын 
ортаға салды. 

– 2022 жылы Қызылорда 
қалалық мәслихатының 10 сес-
сиясы өткізілді. Оның 4-і кезекті, 
6-і кезектен тыс сессия болды. 
40-қа жуық шешім қабылданды. 
Қалалық мәслихат жанындағы 
тұрақты комиссиялардың 16 
оты рысы өткізіліп, күн тәр-
бінде қаралған 30-дан аса 
мәселе бойынша жергілікті 
атқарушы органдар назарына 
тұрақты ко миссия қаулысымен 
79 ұсыныс берілді. Оның 
ішінде бюджеттік комиссия – 
21, өндірістік комиссия – 23, 
әлеуметтік комиссия  – 35. 
Сондай-ақ қалалық мәслихат 
депутаттары тарапы нан 2022 
жылы 80 депутаттық сауал 
жергілікті атқарушы ор гандар 
назарына ұсынылды. Бүгінде 
80 депутаттық сауал жол  данып, 
оның 43-і орындалды, – де-
ді сессия барысында қалалық 
мәс лихат хатшысы Ибадулла 
Дүйсенбайұлы. 

Депутат – билік пен бұқара 
арасындағы алтын дәнекер. 
Халық қалаулылары қаламыздың 
инженерлік инфрақұрылымын 
дамыту бойынша жүйелі жұмыс-
тар ауқымын іске асырып келеді.

2022 жылы депутаттардың 
ықпалымен қаланы аяқсумен 
қамтамасыз ету мақсатында 
31 аяқсу ұңғымаларын қазу, 
«Бәйтерек» мөлтек ауданынан 
берілген жер учаскелерінің заң 
аясында пайдалану мерзімін 
ұзарту, «Бәйтерек» шағын ау-
данының ұзындығы 9 ша-
қырымды құрайтын бірнеше 
көшелерін жөндеу жұмыстары 
қолға алынды. «Қызылжарма» 
каналынан «Бәйтерекке» өтетін 
көпірді салу, №10 Ы.Алтынсарин 
атындағы лицей-мектебі күрделі 
жөндеуден өткізу, Титов мөлтек 
ауданы №173 мектеп жанындағы 
көшеге жарық бағаналарын ор-
нату үшін жоба-сметалық құ-
жаттарын әзірлеу барысы қолға 
алынды. 

2023 жылы республикалық 
бюджет есебінен темір жолдың екі 
жағындағы Шұғыла, КБИ шағын 
аудандарын байланыстыратын 
жаяу жүргінші көпірін салу, 
«Болашақ», «Орбита», «Саба-
лақ», «Эдельвейс», «Еңбек», 
«Арай – Шұғыла», сая жай лары 
«Ақжарма» ауылдық округі ау-
мақтарындағы тұрғын үй сек-
торын электрмен жабдықтау 
жұмыстары да қолға алынбақ.

Сонымен қатар Қарауылтөбе 
және Талсуат ауылдық округінде 
150 орындық ауылдық клубтар 
салу қолға алынып, қаланың 
бірнеше шағын аудандарында 

аулаішілік жолдарға жөндеу 
жүргізілді. Сондай-ақ қалалық 
мәслихат депутаттарының ең 
маңызды деген ұсыныстары 
ескеріліп, 2023-2025 жылдарға 
арналған қалалық бюджет жо-
басына енгізілді.

Сессия барысында қала 
әкімі Асылбек Шәменов сөз 
алып, депутаттар тұрғындардың 
талап тілектерін ұдайы назарда 
ұстап келе жатқанына тоқталып, 
ризашылығын жеткізді. Қала 
дамуына қосқан үлестері зор 
екендіктерін айтып, алдағы уа-
қытта да осы бағыттан таймай 
қажырлы еңбек ете беруге 
шақырды. 

– Сіздер әрқашан ел ішіндегі 
түйткілді мәселенің түйінін 
тарқатуда аянбай еңбек етіп 
келесіздер. Елдің сенім үдесінен 
көрініп жүргендеріңіз үшін зор 
алғысымды айтамын. Өзде ріңізбен 
бірлесіп қаланың қарышты дамуы 
қарқын алып келеді. Облыс әкімі-
нің бас тамасымен сол жағалаудан 
84 пәтерлі 7 қабатты 6 тұрғын үй дің 
құрылысы және «Жайлы мек теп» 
мемлекеттік бағдарламасымен 
об лыс орталығынан заманауи 
үлгідегі 8 мектеп бой көтермек. 
«Қазгермұнай» ұлттық компа-
ниясы басшылығы заманауи 
үлгідегі «Оқушылар Сарайының» 
жобасы, «Саутс Ойл» ком па-
ниясы келесі жылы 10 мың 
адамға арналған «Қайсар» футбол 
командасының жаңа стадионын 
салуға ниет білдіріп отыр. 
Жағымды жаңалықтарымыздың 
тағы бірі – қаладан қуаттылығы 
240 мегаватты құрайтын жылу 
электр орталығының іргетасы 
қаланды. «Акса энерджи» түрік 
компаниясымен бірлескен жұ мыс-
тар 2025 жылы аяқталып, жаңа 
нысан ел игілігіне беріледі. Бұл 
арқылы қала аумағын жылу және 
электрмен толық қамтамасыз ете 
аламыз, – деді қала басшысы.

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ

бақыт Қайшыбеков, Қызылорда облысы бойынша 
экономикалық тергеп-тексеру департаментінің 
басшысы, экономикалық тергеу қызметінің полковнигі:

«Біз өте құпия немесе ашықтыққа 
қарсы орган емеспіз»

Жыл аяқталар шақта кім-кімнің де жыл бойы атқарған жұмысына 
есеп беретіні анық. Күнтізбе парағы азайған сайын өтіп бара 
жатқан жылдың жемісі мен кемшін тұстарын сараптау заңдылық. 
Осы орайда Қызылорда облысы бойынша экономикалық тергеп-
тексеру департаментінің жыл ішінде атқарған жұмысын арқау етіп, 
аталған департамент басшысы, экономикалық тергеу қызметінің 
полковнигі Бақыт Қайшыбековпен сұхбаттасқанды жөн көрдік.

мәслихат

КЕЛЕР ЖЫЛЫ ҚАНДАЙ 
МӘСЕЛЕ ШЕШІМІН ТАБАДЫ?

Оқу-ағарту вице-министрі Ғани Бейсембаев 
Мемлекет басшысының тапсырмасына сәйкес білім 
саласына енгі зілетін өзгерістерге тоқталды. Атап 
айтсақ, 1-4 сынып оқушыларын тегін тамақпен 
қамтамасыз ету 2025 жылға дейін қолға алынып, 
шешу жолдары қарастырылуда. Бұдан бөлек 
жаратылыстану бағытындағы пәндердің сағатын 
арттыру да заман талабына сай екенін айтты. Осыған 
сәйкес оқу бағдарламалары да жаңартылатын 
болады. 2024 жылдан бастап халықаралық тәжі-
рибеге сәйкес 3-сыныпта ағылшын тілін оқыту 
сағаттарының санын ұлғайту, сондай-ақ қазақ және 
орыс тілдерін меңгеру үшін қажетті оқу жүктемесін 
қамтамасыз ету жөнінде шаралар қабылдау жос-
парлануда. 

Жиында тұрғындар өз сауалдарын қойып, 
көкейде жүрген мәселелерін айтты. Жас маман 
Ержан Бақытбек  мұғалімдердің бос орындар 
конкурсы арқылы жұмысқа тұру жөнінде жас 
маман дарға басқаша өзгеріс енгізу жөнінде 
ұсынысын жеткізді.

– Қазір бекітілген ереже бойынша мектептегі 
бос жұмыс орнына конкурс арқылы қабылданады. 
Мәселен, екі педагог конкурсқа түссе, оның біреуі 
педагог зерттеушісі, екіншісі жас маман болса, 
бұл тұрғыда педагог зерттеушінің жұмыс өтілі 
мен жетістіктері көп екені анық. Сондықтан жас 
маманның жұмысқа тұруға мүмкіндігі аз болады. 
Осы мәселе назарға алынса, – деді ол. 

– Өте жақсы ұсыныс. Ойландыратын дүние. 
Жас мамандардың жұмысқа тұру мәселесін қалай 
оңтайлы шешуге болатынын қарастырамыз. 
Министрлік жас мамандардың мектепке келуіне 
мүдделі. Өйткені мектептерге жаңа көзқарас, жаңа 
сапа қажет. Оны орындайтын жастар. Сондықтан 
жастарға барынша жағдай жасау біздің міндет, – 
деді вице-министр. 

Сонымен қатар «Ұмай» балалар үйінің құрыл-
тайшысы, қалалық мәслихат депутаты Анар Ізден 
ауылдық мектептердің сапасы мен білім деңгейін 

қаламен теңестіру жөнінде айтса,  ардагер Жүзбай 
Таңрақбаев аймақтағы әр мектепке арнайы авто-
бус бөлінсе деген ұсынысын жеткізді. Ата-аналар 
комитетінің төрағасы Мұхит Төребаев қазіргі таңда 
ата-аналар бүкіл жауапкершілікті мұғалімдерге 
ысырып қоятынын сөз етті. Яғни ата-аналар 
бала тәрбиесінде жауапкершілікті түсіне білу-
лері керек. Сондай-ақ С.Әлжіков атындағы №144 
орта мектептің қамқоршылық кеңесінің төрағасы 
Нұрлан Нұрмағанбетов жыл басында берілетін 
қаржылай әлеуметтік көмектің қаржысын құзырлы 
мекеменің өзіне жүктесе деген ұсынысын айтты. 
Өйткені биыл мектеп пен ата-ана арасында 
түсініспеушіліктер болған. «Мектеп білім мен 
тәр бие беру ұйымы болғандықтан мұндай даулы 
мәселелерге араласпағаны жөн» – деді ол.

– Министрліктің де ұстанымы осы. Жалпы 
мектеп тек қана баланың білімін көтеруге назар 
аударуы тиіс.  Сондықтан да әлеуметтік және еңбек-
пен қамту министрлігімен бұл мәселені пысықтап 
жатырмыз, – деді вице-министр Ғани Бейсембаев.

Білім саласының дамуы –  өркениеттің өлшемі, 
қоғам дамуының басты көрсеткіші екені анық. 
Сондықтан да өзгерістер мен шешімдер саланың 
дамуы үшін жасалып жатқан мүмкіндік екені 
белгілі. Әрбір жаңалық пен өзгеріс сапалы білім 
беруге ықпал етуі тиіс 

А.БАТЫРБАЙҚЫЗЫ

мақСат – Білім СаПаСын арттыру

ХАБАРЛАНДЫРУ
«Аналарға тағзым» қоғамдық қоры (БСН 221240031292) 

Қызылорда қаласында «Аналарға тағзым» әлеуметтік-мәдени 
кешенін салу үшін өз жобаларымен қатысатын құрылыс 
компанияларын шақырады.

Байланыс тел.: 87765159922, 87012726777.

Басы 1-бетте

Қалалық мәслихаттың мәжіліс залында кезекті 
мәслихат сессиясы өтті. Сессия төрағасы қалалық 
мәслихат хатшысы Ибадулла Құттықожаев сессияның 
күн тәртібінде қаралатын негізгі мәселерге тоқталып, 
депутаттар бастамасымен шешімін тапқан мәселелер 
жайын баяндады. 
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Ақмешіт АптАлығы

Айтысты ақын Аманжол Әлтаев жүр-
гізсе, Елена Әбдіхалықова, Ақберен 
Елгезек, Бауыржан Халиолла, Ұларбек 
Нұрғалымұлы, Мұхтар Ниязов ақындарға 
қазылық етіп, ақын Нұрмат Мансұр 
айтыстың бас сарапшысы болды.  

– Айтыс қазақ өнерінің ұлы 
құндылығы саналады. Мұхтар Әуезов 
Алашқа мол мұра қалдырып кеткен 
ұлы жазушы. Оның бір ғана «Абай 
жолы» туындысы ұрпақтан-ұрпаққа 
жалғасып, оқырман қолынан түспей 
оқылып келеді. Осы арқылы ұрпақ 
санасын ұлттық тәрбиеге баули 
аламыз. Бұл ақындар тілімен шебер 
суреттелді. Сұлу сөзге сусап келген 
тыңдарманды сүмбіле жырдың суатына 
сүйреген айтыскерлер жазушының 
барлық қырын үстем етіп, жырлай 
алды. Сөз құдіретін өз құдіретім деп 
ұғынған исі қазаққа ұлтымыздың ұлы 
мұрасын сіңіре білген Мұхтар Әуезов 
өз тұғырынан түспек емес. Ол уақыт 
өткен сайын биіктей бермек, – деді 
облыс әкімінің орынбасары Нұрымбет 
Сақтағанов.

Айтысқа Арқалық қаласынан Айбек 
Қалиев, Абай облысынан Рүстем 
Қайыртайұлы, Серік Қуанған, Жамбыл 
облысынан Рай Дөңбай, Қарағанды 
облысынан Тілеген Әділов, Алматы 
облысынан Шұғайып Сезімхан қатысты. 
Ал Сыр елінің намысын қорғап Ержеңіс 
Әбдиев, Ержан Әміров, Мейірбек 
Сұлтанхан, Мөлдір Айтбай, Бексұлтан 
Орынбасаров, Сырым Әділбек айтысып, 
өнер өлкесінің айбынын асқақтатты. 

Сөз додасының бірінші кезеңінде 
алғашқы жұп болып, қармақшылық 
Сырым Әділбеков пен Жамбыл 
өңірінің жас ақыны Рай Дөңбай сахнаға 
көтерілді. Қос ақын ә дегеннен шаппа-
шап айты сып, шымыр шумақтарымен 
халық қошеметіне бөленді. Екінші 
жұп болып Аралдың ақ сүңгісі атанған 
Ержеңіс Әбдиев пен Алматының атынан 
қатысқан Шұғайып Сезімхан айтысты. 
Ержеңіс елдің атынан шығып отырғанын 
тілге тиек етіп, сүлейлердің елінде 
екінің бірі сүбелі сөз айта алмайтынын 
атап өтті. Қарсыласы да осал ақын емес, 
талай аламанда алдына қара салмай үздік 
шыққан сөз сүлейі. Бұл жолы да бабында 
екенін байқатты. Көрермен көзайымына 
айналған айтыс Рүстем Қайыртайұлы 
мен Мөлдір Айтбай арасында өрбіді. 
Шебер теңеулер мен ұтымды ұйқас, 
тегеурінді ойлар лек-легімен айтылып 
жатты. Содан соң қарағандылық 
Тілеген Әділов пен аралдық Бексұлтан 
Орынбасаровтың сөз сайысына куә 
болдық. Жастайынан үлкен айтыстарда 
шыңдалып жүрген айтыстың жас бөрісі 
Бексұлтан сүлейлердің мақам сазымен 
дүйім елдің ықыласына бөленді. Ағасы 
Тілеген тілектестігін білдіретінін 
айтып, інісіне ізеттілік танытты. 
Шиелілік Ержан Әміров пен Абай елінің 
аманатын арқалап келген Серік Қуанған 
Алашқа ортақ абыз Мұхтар Әуезовтің 
тойына қатысқанына қуанышты екенін 
жеткізді. Сонымен соңғы жұпқа да 
кезек келді. Айтыс ақтаңгері Айбек 
Қалиев пен Мейірбек Сұлтанхан сахнаға 
шыққаннан демімізді ішімізге тартып 
отырдық. Олай болудың себебі де жоқ 
емес. Екі мықты ақын. Қос жолбарыс 
алысқандай, қос тұлпар жарысқандай 
керемет айтыс өрнегін құрды. Тиісінше, 
қазылар алқасы да осы жұпқа ең жоғары 
бағаларын берді.

Финал. Жүзден жүйрік іріктеліп 
шығатын екінші тур. Кімдер шықты? Кім-
дер қалыс қалды? «Анау мықты айтысты, 
сол шығатын шығар? Қой, мынау да 
тамаша айтысты ғой» деген көрерменнің 
екеуара әңгімесі естіліп жатыр.

Осылайша әркім ой таластырып отыр-
ғанда финалға шыққан ақындардың есімі 
хабарланды. Он екі ақынның алтауы қайта 
айтысатын болды. Екінші айналымның 
бірінші жұбы болып, Бексұлтан мен 
Шұғайып шақырылды. 

«Аралды толтыруға жетеді ғой,
Әуезовтің мұрасын жиып терсең» – деп 

Шұғайып салған жерден баба мұрасының 
мол екендігін жырына арқау етіп, Арал 
мәселесін де қозғап өтті. Бексұлтан: 
«Шұғайыптай ағама көрсетейін, 

Артында қандай толқын келе жат-
қанын» – деп өзінің арынының қандай 
екенін ескерткендей. Келесі жұп айтысы 
Айбек пен Мөлдір арасында өрбіді. Бұл 
айтыс аға мен қарындастың сыйластығына 
құрылды. 

Тыңдарманның тағатсыздана күткен 
айтысы Рүстем мен Мейірбектің сөз 
қағысы еді.    

«Жаңадан бой көтеріп келе жатқан,  
Ассалаумағалайкум, сол жағалау.
Көненің көзіндей боп келе жатқан,
Халыққа қадірлі ғой оң жағалау» – деп 

Рүстем келген бойда Мейірбекті сөзбен 
соққылап өтті. Мұндай сөзге мүдіретін 
Мейірбек пе? 

«Мына халық өздері біліп отыр,
Болашақ қай жағында болатынын» – 

деп ұтқыр оймен ұтымды жауап берді. 
Қазылар алқасының шешімімен 

қызылордалық Мөлдір Айтбай мен 
алматылық Шұғайып Сезімхан ІІІ 
орынды иеленсе, ІІ орынды айтыстың 
ақтаңгері, Арқалықтан келген ақын 
Айбек Қалиев пен аралдық ақын 
Бексұлтан Орынбасаров еншіледі. Ал 

бірінші орынды сұлу сөз дің сұлтаны, 
шиелілік ақын Мейірбек Сұлтанхан 
алса, бас жүлдені айтыс ала манының 
жүйрігі, абайлық ақын Рүстем Қайыртай 
қанжығасына байлады. 

Елдің қасиетін, ердің өсиетін жыр-
лаған ақындардың тағылымға толы 
жыр шумақтары көпшіліктің көңілінен 
шықты. 

Айтыс аясында үш дүркін «Алтын 
домбыра» иегері, Н.Бекежанов атындағы 
қазақ музыкалық академиялық драма 
театрының басшысы Мұхтар Ниязовтың 
үздік айтыстарынан құралған «Тектілік 
пен тереңдіктің қайнары» атты II томдық 
кітабының тұсауы кесілді.

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ
Суретті түсірген 

Нұрболат НҰРЖАУБАЙ

2022 жыл тәуелсіз еліміздің тарих 
жылнамасына жаңа бастамалар 
мен саяси реформалармен қадам 
басты. Өкініштісі, жыл басы Қаңтар 
оқиғасымен басталып, халық есінде 
мәңгі сақталып қалды. Тарих қой-
науына кетіп бара жатқан жылда 
облыстық қоғамдық даму басқармасы 
ауқымды жұмыстар атқарды. Сал-
танатты шарада сөз алған облыс 
әкімінің орынбасары Нұрымбет 
Сақтағанов облыстық қоғамдық 
даму басқармасы 20 жылдық белесті 
бағындырып, жаңа кезеңге қадам 
басқанын айтып өтті.

– Өңірдің қоғамдық саяси тұ-
рақтылығын қамтамасыз етуді мақ-
сат еткен тұтастай сала үшін бір 
жылда атқарылған тірлікті саралау 
өте маңызды. Тарих қойнауына еніп 
бара жатқан 2022 жыл қасіретті 
қаңтар оқиғасымен басталды және 
мәңгі есте қалды. Халқымыз өте 
қиын сынақты бастан өткерді. 
Мемлекетіміздің тұтастығына, аза-
маттарымыздың қауіпсіздігіне, елі-
міздің болашағына қауіп төнген 
сол күндер бәріміздің жадымызда. 
Тұнығымызды лайлауға әрекет ет-
кендерге дер кезінде тойтарыс 
берілді. Бұл Тәуелсіз Қазақстан 
тарихына «Қасіретті қаңтар» деген 
атпен енді. Өткеннің сабағы жаңа 
қоғамның табалдырығын аттап, 
баршамыздың ортақ үйіміз –  Жаңа 
Қазақстанды құруға түрткі болды. 
Бастысы – ел басына түскен осындай 
сынақты қайыспай, біртұтас ел болып 
еңсере білдік.

Сол сындарлы сәтте Мемлекет 
басшысы халыққа арнап бірнеше 
үндеу жасап, жағдайды жан-жақты 
түсіндірді. Бұл ретте, азаматтық 
қоғам өкілдері де халықты елдік 
мүддеге шақырып, тәуелсіздіктің 
қадір-қасиетін, татулық пен тұрақ-
тылықтың, тыныштық пен бейбіт-
шіліктің қаншалықты маңызды 
екенін бұрынғыдан да белсенді 
насихаттады. Қоғамда тараған 
түрлі қауесеттің, жалған түсініктің 
қалыптасуына жол бермеді.

«Әділетті Қазақстан» термині 
пайда болғалы қоғамдық-саяси ахуал-
ды сараптап отыратын қоғамдық 
даму басқармасына бұған қатысты 
сұрақ талай рет қойылған болар. 
Бұл ұлттық идея халықты ұлттық 
тұтастыққа, бірлікке, әділеттілікке 

ұмтылдырды. Бір аймақтың, бір 
әлеуметтік топтың емес, тұтас ұлттың 
мәселесі жақындасу, бауырласу 
үрдісін жылдамдатты. Қоғамды 
жаңарту білімді, белсенді талапшыл 
жандардың патриоттығына байла-
нысты,  – деді Нұрымбет Аманұлы.

Сонымен қатар облыс әкімінің 
орынбасары аймақ басшысының 
тікелей қолдауымен руханият сала-
сында ауқымды жобалар мен игілікті 
шаралар атқарылғанына тоқталды. 

– Облыстық қоғамдық даму 
басқармасы аймақтың қоғамдық 
саяси ахуалының тұрақтылығы мен 
идеологиялық бағытында көлемді 
жұмыстар жүргізуде. Түбегейлі 
ре формалар қарсаңында күрделі 
жол дың басында тұрған еліміздің 
Әділетті Қазақстан құру мақсаты 
өз ісін білетін, жанашыр, патриот 
жандардың жанкешті еңбегімен іл-
герілейді. Осы мұрат жолында бар-
шамызға жүктелер міндет аз емес. 
Жылдың тоғысар тұсындағы бүгінгі 
шарада саланың уақыт белгілеген 
үдемен үндестігіне баға берілмек.

Бірлік, ынтымақ, еңбек жоғары 
баға ланатын қоғамды алға жылжы-
ту, оларды құндылықтар арқауына 
айнал дыру қажыр-қайратты, күш бі-
рік тіруді қажет етеді. Осы жолдағы 
бар лық бастамаларымыз табысты 
бол ғай! – деді облыс әкімінің 
орынбасары.

Бүгінде аймақтың қоғамдық-саяси 
ахуал тұрақты. Жыл ішінде басқарма 
9 мыңға жуық шара өткізген. Соның 
нәтижесінде 200 мыңнан аса адамды 
ортақ іске біріктірген. Оның ішінде 
әлеуметтанушылар, БАҚ өкілдері 
мен діни бірлестік жетекшілері, 
қоғам жанашырлары бірлік танытып, 
түр лі жобаларға өз үлесін қосқан. 

Салтанатты шарада қоғамдық-
саяси шараларда белсенділік таныт-
қан бірқатар азаматқа құрмет көр-
сетілді. Мәселен, аймағымыздың 
дамуына елеулі үлес қосқан аза-
маттар Қызылорда облысының 
Құрмет грамотасымен, ҚР Парла-
менті Мәжілісінің Төрағасы Ерлан 
Қошановтың Алғыс хатымен, облыс 
әкімінің Алғыс хатымен мара пат-
талды. Сонымен қатар жыл үздік-
теріне 27 аталым бойынша марапат 
берілді. 

Бір ерекшелігі, байқағанымыз 
жылды қорытындылауы ресми 
жиналыс емес, салтанатты шара 
деңгейінде өтті. Тағы бір атап 
айтарлығы, бұл шараға БАҚ өкілдері, 
ҮЕҰ-дар, жастар атсалысып, қо-
ғамдық даму басқармасының қоғам-
дағы орнын көрсете алды. 

Жаңа сипатта өткен шарада 
аймақтың белгілі журналистері 
Мұрат Жетпісбаев, Алтынай 
Молжанова, Гүлнұр Бүркітбаева, 
Олжас Дәуіт сахнада ән шырқады. 
Өзге ұлт өкілдері Наталья 
Мишукова, Светлана Крюгер 
және Фархат Халилуллаев шараны 
қазақ тілін де жүргізіп, мазмұнды 
өтуіне атсалыс ты. Сондай-ақ жас 
ақын Мақсат Дауылбай дүниеден 
өткен қалам герлерге, қоғам 
белсенділеріне ар наған өлеңін 
оқыды. Ал неміс этномәдени бір-
лестігі «Адажио» шоу бағдар-
ламасын ұсынды. Айтулы шара 
Сыр өңірі – қазақылықтың, руха-
нияттың, бірліктің қайнаған ордасы 
екенін дәлелдей түскендей. 

Айтолқын БАТЫРБАЙҚЫЗЫ
Суретті түсірген  Н.НҰРЖАУБАЙ

Басы 1-бетте Басы 1-бетте

Бәрінен БірліК маҢыЗды 
НЕМЕСЕ ЖЫЛДЫ ҚАЛАЙ 

ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫҚ?

СЫР ТӨРІНДЕГІ 
ДҮБІРЛІ АЙТЫС


